

**Summer school**

July 20–26 2014

Højskolen Østersøen

**Sommerschule**

20.–26. Juli 2014

Højskolen Østersøen



# 1864

**TURNING POINT OF  
GERMAN–DANISH  
RELATIONS?**

**WENDEPUNKT DER  
DEUTSCH–DÄNISCHEN  
BEZIEHUNGEN?**



The year 2014 marks the 150<sup>th</sup> anniversary of the conflict between Denmark and the German states Prussia and Austria. A short and bloody war ended in Denmark's descent to the status of a small state, for Germany it was an important step toward unification.

2014 jährt sich zum 150. Mal der Konflikt zwischen Dänemark und den deutschen Ländern Preußen und Österreich. Ein kurzer und blutiger Krieg endete mit dem Abstieg Dänemarks zu einem Kleinstaat, für Deutschland hingegen war es ein wichtiger Schritt in Richtung Einheit.

The Danish King ceded the duchies of Schleswig, Holstein and Lauenburg, which became Prussian provinces. Thus the war also ended Denmark's status as a multiethnic society. In the borderlands, a Danish minority was left south of the Kongeå/Königsau. After a border revision in 1920, the border corresponded better with the language borders, but still a Danish minority existed in Germany, and from then also a German minority in Denmark. In the past almost hundred years the lives of the members of the minorities have at times been troublesome. This course will determine if the long shadow of the war 150 years ago has lifted. It will also examine the history of the region and the national conflicts which led to the war and to a long period of tense relations between the two European countries.

The summer school is arranged in cooperation between the Department of History at Christian-Albrechts-Universität Kiel, the Negot studies, Syddansk Universitet Odense, the Department of Border Region Studies, Syddansk Universitet Sønderborg, and the Danish Central Library for Southern Schleswig. The course is supported by the Vidensregion/Wissenregion and from the Sydslesvigudvalg of the Danish Parliament. The languages of the summer school will be English and German.

Der dänische König trat die Herzogtümer Schleswig, Holstein und Lauenburg an die Sieger ab, die bald preußische Provinzen wurden. Somit beendete der Krieg auch Dänemarks Charakter als Vielvölkerstaat. In den Grenzgebieten südlich der Königsau verblieb freilich eine dänische Minderheit. Nach der Neuregelung der Grenzen 1920 deckte sich die Grenze zwar mehr mit dem Verlauf der Sprachgrenze, aber noch immer gab es eine dänische Minderheit in Deutschland und von nun an auch eine deutsche Minderheit in Dänemark. In den letzten fast einhundert Jahren ist das Leben dieser Minderheiten zeitweise schwierig gewesen. Dieser Kurs wird untersuchen, ob sich die langen Schatten des Krieges vor 150 Jahren aber mittlerweile aufgelöst haben. Ebenso werden die Geschichte der Region und die nationalen Konflikte betrachtet, die zu dem Krieg und einem langen Zeitraum angespannter Beziehungen zwischen den beiden Ländern führten.

Die Sommerschule wird vom Historischen Seminar der Christian-Albrechts-Universität zu Kiel, den Negot studies, der Syddansk Universitet Odense, dem Department of Border Region Studies der Syddansk Universitet Sønderborg und der dänischen Zentralbibliothek für Südschleswig in Flensburg organisiert. Der Kurs wird durch die Wissensregion und Sydslesvigudvalg des dänischen Parlaments unterstützt. Die Sommerschule wird auf Deutsch und auf Englisch abgehalten.

# SCHEDULE

# PROGRAMM

## SUNDAY JULY 20<sup>TH</sup>

**Afternoon** Arrival

**Evening** Introduction to the Course and to Højskolen Østersøen  
Thomas Wegener Friis, SDU and Peter Buhmann

## MONDAY JULY 21<sup>ST</sup>

**Morning** Die Personalunion zwischen Dänemark, Schleswig und Holstein zum Ausgang des Mittelalters – Entstehung, Grundzüge, Entwicklung  
Oliver Auge, CAU

**Afternoon** Schleswig and Holstein and its people in the late Middle Ages  
Frederic Zangel, CAU

**Evening** Bringing back the Isted Lion  
Simon Faber, Mayor of Flensburg (Angefragt)

## TUESDAY JULY 22<sup>ND</sup>

**Morning** Helstaten and its challenges  
Martin Krieger, CAU

**Afternoon** Nations and Nationalism,  
Steen Bo Frandsen, SDU

**Evening** Conflict and Crisis in the Danish-German relation in the 19th century  
Mogens Rostgaard Nissen, DCBIB

## WEDNESDAY JULY 23<sup>RD</sup>

**Morning** Excursion to Dybbøl

**Afternoon** Alsion: University Cooperation Bridging the border  
Martin Klatt, SDU

## THURSDAY JULY 24<sup>TH</sup>

**Morning** Der Wiener Frieden von 1864 und seine Folgen  
Lena Cordes, CAU

**Afternoon** The Minorities of the German-Danish Border region  
Martin Klatt, SDU

**Evening** Podiumsdiskussion: Was bedeutet Dybbøl überhaupt heute?

## FRIDAY JULY 25<sup>TH</sup>

**Morning** Security policy across the border after 1945  
Jesper Thestrup Henriksen, DCBIB

**Afternoon** Shock and recovery in the Danish-German relations  
Thomas Wegener Friis, SDU

**Evening** Why is the Danish foreign office active today in Flensburg?  
Henrik Becker Christensen, Consul General, Flensburg

## SATURDAY JULY 26<sup>TH</sup>

**Morning** Evaluation and departure

**PARTICIPATION FEE**

150 € including room  
and board

**TEILNAHMEGEBÜHR**

150 € inkl. Unterkunft  
und Verpflegung

**ECTS**

Bachelor Students  
5 ECTS (DK)  
Master Students  
10 ECTS (DK)

**ECTS**

Bachelorstudierende  
CAU  
4,5 ECTS (D)

**REGISTRATION**

Martin Lilie:  
lilie@sdu.dk

**ANMELDUNG**

Martin Lilie:  
lilie@sdu.dk

**REGISTRATION  
DEADLINE**

June 20, 2014

**ANMELDESCHLUSS**

20. Juni 2014

**PARTICIPATION POS-  
SIBLE FOR STUDENTS  
FROM:****TEILNAHME MÖGLICH  
FÜR STUDIERENDE  
DER:**

Christian-Albrecht Univer-  
sität zu Kiel  
Universität Flensburg  
Fachhochschule Flensburg  
Fachhochschule Kiel  
Syddansk Universitet  
Århus Universitet

Aalborg Universitet  
Roskilde Universitet  
Københavns Universitet  
University College Lille-  
bælt  
University College Syddan-  
mark

